
A polgármesteri hivatal kul-
turális pályázati kiírásán 
olyan rendezvények kap-

tak nagymértékű támogatást a 
városkasszából, amelyeknek 
egyáltalán vagy csak alig van 
közük a kultúrához – véli Bihari 
Loránd, a G. Feszt ötletgazdája. 
A G. Egyesület két rendezvé-
nyére – a 15. Székelyudvarhe-
lyi kamarazene-fesztiválra és 
a 6. G. Fesztre – a kulturális 
pályázaton húsz-húsz ezer lejt 
igényelt, ám a hivatal bizottsá-
ga csupán öt-öt ezer lejes visz-
sza nem térítendő támogatást 
hagyott jóvá. A szervező szerint 
ez az összeg még az induláshoz 
sem elég.

Bihari: Saját rendezvényeit 
támogatja a hivatal

„A G. Fesztnek nincs párja 
Erdélyben, a 15. kiadásához ér-
kezett Székelyudvarhelyi Ka-
marazene-fesztiválhoz hasonló 
csak Marosvásárhelyen van. 
Ilyen jellegű rendezvényt egye-
dül a Harmonia Cordis Egyesü-
let szervez, ám a nemzetközi 
gitárfesztivál is csak hatezer 
lejt kapott támogatásként. Nem 
is ezzel, hanem inkább azzal 
van a bajom, hogy csomó olyan 
pályázat kapott sokkal nagyobb 
támogatást, amelyiknek keres-
nivalója sem lenne a kulturá-
lis kategóriában” – véli Bihari. 
„A döntéshozó bizottság úgy 
véli, hogy a kulturális pályá-
zaton a motorostalálkozóra tíz-
ezer lejt lehet adni, a G. Fesztre 
meg a Kamarazene-fesztiválra 
pedig összesen ennyit” – foly-
tatta. A G. Feszt ötletgazdája 
szerint a pályázat eredményé-
ből látszik, hogy a hivatal saját 

rendezvényeinek adott inkább 
támogatást, hiszen nyolcezer 
lejt hagyott jóvá egyenként a Vi-
rágfesztiválra, a Karácsonyi vá-
sárra és a Szent István-napokra, 
a legnagyobb összeget, tizen-
négyezer lejt pedig a Civitas 
Alapítvány Gyümölcsfesztivál-
jának ítélte. Bihari szerint ez is 
feltűnő, hiszen a Civitas Alapít-
ványnak tavaly még Orbán Ár-
pád jelenlegi alpolgármester 
volt a regionális igazgatója, aki 
most a támogatásokról döntő bi-
zottság tagja volt.

Nem lesz G. Feszt

Bihari szerint ötezer lejből 
semmi esélye sincs a G. Feszt 
megszervezésére. Tavaly a 
rendezvény költségvetése het-
venezer lej volt, akkor a ré-
gi városvezetéstől tizenöt ezer 
lejes támogatást kaptak. „Azt 
hittük, hogy végre rendes em-
berek kerültek oda, akik el-
döntik, melyik a jó rendezvény, 
de csalódtam. Inkább ne adtak 
volna egy fityinget sem, mert 
akkor tudtam volna, hogy nem 
kell a városnak a rendezvény. 
Annyi pénzt adtak, hogy sem-
mit se tudjunk csinálni belőle” 
– mondta.

Nem fellebbezett, de ha akart 
volna, sem tudta volna megten-
ni, hiszen az eredmények ki-
hirdetése után három napig 
lehetett volna, de csak tíz napra 
rá helyezték ki azokat az inter-
netre. „Lehetne csinálni három-
napos fesztivált, de az már nem 
G. Feszt, és nem fogok rendez-
vényt szervezni, ha nem tu-
dom megtartani a színvonalat” 
– mondta Bihari. A támogatás 
hiányában így idén elmaradt a 
G. Feszt, a Kamarazene-feszti-
vált is csak azért szervezi meg, 
mert jubileumi kiadásához ér-

kezett, de valószínűleg jövőre 
már nem folytatódik az sem, ha 
nem kap nagyobb támogatást.

Kik kaptak pénzt?

A www.varoshaza.ro oldalon 
elérhető kulturális tevékenysé-
geket támogató pályázati kiírás 
útmutatóját böngészve megtud-
tuk, hogy a program teljes költ-
ségvetése idénre 215 ezer lej 
volt, amiből 90 ezer lejt Szé-
kelyudvarhely „elsőbbséget él-
vező kulturális eseményeire” 
különítettek el. Az útmutató 
szerint a kulturális ajánlatok-
ra maximálisan tízezer lejt, 
míg a kulturális események-
re 20 ezer lejt lehetett igényel-
ni. Az eredménylista szerint 
ötvenhét pályázatot nyújtottak 
be, ezek közül öt nem kapott 
támogatást. A legnagyobb tá-
mogatást, 14 ezer lejt a Civitas 
Alapítvány kapta a 9. Gyü-
mölcsfesztiválra, valamint az 
Udvarhelyi Fiatal Fórum a 25. 
Diáknapokra. A második legna-
gyobb összeget a Daimler M.C. 
Alapítvány kapta egy nemzetkö-
zi motorostalálkozó megszer-
vezésére. Az Udvarhelyszéki 
Népművészek Egyesülete öt 
rendezvényére összesen 36 
ezer lejt kapott, egyenként 
nyolcezer lejes támogatást 
hagytak jóvá a Szent István-
napokra, az Udvarhely Napok 
alatt tartott kreatív műhelyek-
re, a Virágfesztiválra és a Ka-
rácsonyi vásárra, négyezer lejt 
pedig a Régiók népművészeinek 
találkozójára. A Civil Kurázsi 
Egyesület három pályázatá-
ra (a székelyudvarhelyi műem-
lék épületekről szóló könyvre, 
a Szent László nyomában Ud-
varhelyszéken című program-
ra és az udvarhelyi értéktárra) 
összesen 14 500 lejt kapott. A 

teljes lista a www.varoshaza.ro 
oldalon található meg.

Szempont volt 
az elszámolási fegyelem

A pályázatokról döntő bizott-
ság öt tagból állt, az önkor-
mányzati képviselő-testület 
két frakciójából Jakab Attila 
és Derzsi László, továbbá Or-
bán Árpád alpolgármester, va-
lamint Bölöni Ildikó, a hivatal 
munkatársa, külső, kultúrá-
ban jártas szakemberként pe-
dig Miklós Zoltán, a Haáz Rezső 
Múzeum igazgatója kapott he-
lyet. Jakab Attila leendő város-
menedzser érdeklődésünkre 
elmondta, hogy a bizottság a 
hivatali apparátus által össze-
állított komplex pontrendszer 
alapján értékelte ki a civil szer-
vezetek által benyújtott pályá-
zatokat, egyebek mellett idén az 
elszámolási fegyelem alapján is 
értékeltek.

Jakab azt is elmondta, hogy 
korábban a kulturális intézmé-
nyekhez közeli alapítványok és 
egyesületek pályáztak a kiíran-
dó összeg húsz százalékára. 
Idén azt kérték, hogy ne pá-
lyázzanak azon intézmények 
melletti alapítványok, amelyek 
más forrásokból is kaphatnak 
támogatást. Így a civilek kere-
te megnövekedett, öt- és tízezer 
lej helyett idén tíz- és húszezer 
lej volt a maximálisan megpá-
lyázható összeg. „Szinte min-
den pályázat nyert, amelynél 
nem követtek el valamilyen for-
mai hibát. Az esetek többségé-
ben legalább a tavalyi szintet, 
de leginkább azon felüli támo-
gatásokat kaptak a pályázók” 
– mondta Jakab. Szerinte az 
elmúlt években sok példa volt 
arra, hogy az egyesületek a pá-
lyázati rendszerben is igényel-

tek támogatást a projektekre, 
de utána még különböző part-
nerségek révén újabb támoga-
tást kaptak a hivataltól, ezt az 
eljárást szeretnék felszámolni.

Szigorítani fognak

Bihari megjegyzését illetően 
elmondta, hogy az alapítványok 
és intézmények még a döntés-
hozatal napján kaptak a meg-
adott elérhetőségekre telefonos 
üzenetet és e-mailes értesítést 
pályázatuk eredményéről, azt 
követően pedig három napjuk 
volt fellebbezni. „A G. Egyesü-
let esetében nem nyújtottak be 
semmilyen fellebbezést, elfo-
gadták a döntést. Utólag a saj-
tón keresztül panaszkodni nem 
csak hogy nem etikus, de nem 
is eredményes, hiszen nem vál-
toztat a döntésen” – fogalma-
zott Jakab. Hozzátette, hogy a 
G. Egyesület esetében toleráns 
volt a bizottság, hiszen bizo-
nyos dokumentumokat később 
adtak le. „A bizottság tett egy 
gesztust azzal, hogy az utólag 
érkezett dokumentumok alap-
ján is elfogadta a pályázatu-
kat. Mégis ők panaszkodnak, 
miközben nem tartották be a 
pályázati kiírás pontos ütem-
tervét” – mondta. Tapasztalata 
szerint több pályázó is „lazán 
vette” az ütemtervet, ezen is 
szeretnének szigorítani az el-
következőkben.

Érdeklődésünkre azt is elma-
gyarázta, hogy az Udvarhely-
széki Népművészek Egyesülete 
azért kapott támogatást több 
rendezvényére, mivel már évek 
óta partnerség létezik a hivatal 
és az egyesület között, így tá-
mogatják a népművészeket és 
tevékenységeiket a városi ren-
dezvényeken.

VERES RÉKA
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Több mint kétszáz-

ezer lejt szán idén 

Székelyudvarhely 

Polgármesteri Hivata-

la a civil szervezetek 

kulturális rendezvé-

nyeinek támogatásá-

ra. A pályázatra kapott 

támogatással viszont 

nem mindenki elé-

gedett, a G. Egyesü-

letnek csupán ötezer 

lejt hagytak jóvá a G. 

Feszt összművészeti 

fesztivál megszerve-

zésére, ami az egye-

sület vezetője szerint 

még az induláshoz 

sem elég, így elmarad 

a sokszínű rendezvény 

hatodik kiadása.

Elmarad az összművészeti kultúrdömping. Nem kapott elég támogatást a G. Feszt

Pályázati támogatás hiányában elmarad az idei G. Feszt

Egyesek sokat, mások túl keveset kaptak
FORRÁS: FACEBOOK




